
Besluitvorming Congres 93

Onderwerp Advies LB Besluit congres

Financiën en organisatie

Jaarrekening 2010 Aangenomen

Resolutie ‘naar een verbindende vereniging’ Aangenomen

VER 93.001 Ontraden Verworpen

VER 93.002 Ontraden Verworpen

Kenniscentrum, wijzigen statuten Aangenomen

Resolutie woningmarkt Aangenomen

Algemene Organisatorische moties

AOM 93.001 Geen stemadvies Ontraden Verworpen  (na 
schriftelijke stemming)

AOM 93.002 Functiestapeling politici D66 Ontraden Verworpen

AOM 93.003 Gebruik intranet Overnemen Aangenomen

Politieke moties

PM 93.001 Verwerpen kernenergie Ontraden Verworpen

PM 93.002 Verantwoordelijkheid kernstroom Ontraden Verworpen

PM 93.003 Standpunt kernenergie Ontraden Verworpen

PM 93.004 Duurzame energie - Aangenomen 
(gewijzigd)

PM 93.005 Europese energie-unie Overnemen Aangenomen

PM 93.006 Meldpunt datalekken Overnemen Aangenomen

PM 93.007 MBO onderwijs Overnemen Aangenomen

PM 93.008 Veiligheidsbeleid gemeenten Overnemen Aangenomen



Onderwerp Advies LB Besluit congres

PM 93.009 Mobiel internet Overnemen Aangenomen

PM 93.010 Transparantie stemming TK Overnemen Aangenomen

PM 93.011 Homoseksuelen en bloedbank Overnemen Aangenomen

PM 93.012 Oproep cultuurbeleid Overnemen Aangenomen 
(gewijzigd)

PM 93.013 Stads/deelgemeentestelsel - Aangenomen

PM 93.014 Persoonsgebonden budgetten Overnemen Aangenomen 
(gewijzigd)

PM 93.015 Democratiseer Noord-Afrika Overnemen Aangenomen

PM 93.016 Reguleren drugs Overnemen Aangenomen

PM 93.017 Antibioticagebruik in de veeteelt AANHOUDEN AANGEHOUDEN

PM 93.018 Individualisering AOW Overnemen Aangenomen

PM 93.019 Afschaffing burgerlijk huwelijk Ontraden Verworpen

PM 93.020 Omgekeerde solidariteit pensioen Overnemen Aangenomen

APM 93.001 Onverdoofd ritueel slachten Ontraden Aangenomen (na 
schriftelijke stemming)

Overzicht ingediende moties Congres 93

Algemeen organisatorische moties

AOM  93.003        LB: Overnemen Congres: Aangenomen  



Indieners: Eva Oskam e.a.
Woordvoerder: Eva Oskam
Onderwerp: Gebruik intranet

Het congres van D66 in vergadering bijeen op 28 mei 2011 te Utrecht,

constaterende dat:
- er wekelijks vele e-mails vanuit de verschillende D66 fracties en besturen bij leden binnenkomen;
- deze mails in toenemende mate ongelezen worden verwijderd;

overwegende dat:
- de grote hoeveelheid D66 e-mails de effectiviteit van dit communicatiemiddel ondermijnt;
- er behoefte is vanuit de geledingen om effectief met de leden te kunnen communiceren;
- op dit moment leden zich alleen kunnen afmelden voor een volledige mailing en niet per onderwerp hun 

behoefte door kunnen geven;
- er technische mogelijkheden zijn om hierin meer maatwerk te leveren;

draagt het landelijk bestuur op:
- om leden via het D66 intranet de mogelijkheid te bieden aan te geven van welke D66 geledingen zij over 

welke onderwerpen wensen te worden geïnformeerd;

en gaat over tot de orde van de dag.

Politieke moties

PM  93.004           LB: Overname bij wijziging dictum   Congres: aangenomen bij wijziging dictum   

Indieners: Thema-afdeling Duurzame Ontwikkeling
Woordvoerder: E. du Marchie van Voorthuysen
Onderwerp: Investeren in duurzame energie

Het congres van D66 in vergadering bijeen op 28 mei 2011 in Utrecht.

overwegende dat:
- het verbruik van fossiele brandstoffen drastisch moet worden verminderd om te voorkomen dat de 

gemiddelde temperatuur op aarde met meer dan twee graden gaat stijgen;
- hiertoe de fossiele brandstoffen grotendeels vervangen dienen te worden door hernieuwbare 

energiebronnen;
- de benodigde investeringen volgens het recente Special Report Renewable Energy Sources van het IPCC 

(Intergovernmental Panel on Climate Change), gepubliceerd op 9 mei 2011, tot 2030 ongeveer 12 biljoen 
dollar bedragen, dus ongeveer 700 miljard dollar per jaar, oftewel 1 % van het mondiale GDP (Gross 
Domestic Product/ Bruto Binnenlands Product) ;

- deze investeringen in de huidige economische structuur waarschijnlijk niet in voldoende mate tot stand 
zullen komen;

spreekt uit dat
- de overheid door middel van wetgeving investeringen in duurzame energieopwekking dient te bevorderen;

verzoekt de Tweede Kamerfractie en de Eurofractie van D66 te bevorderen dat dit standpunt wordt uitgedragen in 
alle relevante beleidsdebatten;

en draagt het Landelijk Bestuur op om voorstellen voor wetgeving verder uit te werken

en gaat over tot de orde van de dag.

PM  93.005           LB: overnemen   Congres: aangenomen  



Indieners: Nils Berndsen e.a.
Woordvoerder: Nils Berndsen
Onderwerp: Europese energie-unie

Het congres van D66 in vergadering bijeen op 28 mei 2011 in Utrecht,

constaterende dat:
- de huidige staat van de Nederlandse kenniseconomie achter blijft bij de gestelde ambities;
- Nederland op het gebied van ontwikkeling, productie en gebruik van duurzame technologie achter loopt bij 

de ons omringende Europese lidstaten;
- de ontwikkeling en productie van duurzame technologie in Azië en de Verenigde Staten sneller en 

goedkoper verlopen dan in Europa;
- in het huidige verkiezingsprogramma de focus eenzijdig ligt op het duurzaam opwekken van energie, terwijl 

de sector voor duurzame producten breder is;

overwegende dat:
- zowel de kenniseconomie en duurzame technologie pijlers zijn voor het Nederland van de toekomst;
- door verbeterde samenwerking binnen Europa op het gebied van duurzame technologie schaalvoordelen 

ontstaan in productie en afname, en dat kennis gebundeld kan worden;
- bij Europese samenwerking de concurrentie zich concentreert tussen marktpartijen en niet tussen lidstaten 

in de vorm nationale subsidieregelingen en andere mechanismen die kwaliteit en kostenreductie mogelijk 
in de weg staan;

- besluitvorming met alle 27 lidstaten van de EU zeer traag verloopt en samenwerkingsverbanden op 
kleinere schaal een gebruikelijk alternatief zijn;

verzoekt de delegatie van D66 in het Europees Parlement om:
- tot voorstellen te komen voor een Europese energie-unie, een koplopergroep waarin de samenwerking op 

het gebied van duurzame technologie geborgd wordt, opdat zowel Nederland als de andere lidstaten 
profiteren in economische en ecologische zin

en gaat over tot de orde van de dag.

PM  93.006           LB:Overnemen   Congres: aangenomen  

Indieners: Eindhoven, AV
Woordvoerder: Jeroen Slobbe
Onderwerp: Meldpunt datalekken

Het congres van D66 in vergadering bijeen op 28 mei 2011 in Utrecht,

constaterende dat:
- er steeds meer datatransacties plaatsvinden en het lekken van data steeds meer voorkomt;

overwegende dat:
- de privacy van mensen in het geding is;
- hier door criminele partijen geld mee te verdienen is;

stelt voor dat de Europese fractie bevordert dat:
- er een meldplicht van datalekken wordt ingesteld

en gaat over tot de orde van de dag.

PM  93.007           LB: Overnermen   Congres: Aangenomen  

Indieners: Eindhoven, AV
Woordvoerder: Rogier Verkroost
Onderwerp: MBO Onderwijs



Het congres van D66 in vergadering bijeen op 28 mei 2011 in Utrecht,

constaterende dat:
- het MBO vakonderwijs cruciaal is voor de Nederlandse economie;
- D66 in haar verhaal momenteel weinig aandacht heeft voor het MBO vakonderwijs;

overwegende dat:
- er tekorten zijn aan bepaalde vaklieden;
- de algehele waardering van vakmanschap omhoog moet;

stelt voor aan de permanente programmacommissie:
- om goed vakonderwijs op te nemen en uit te werken, als een van de speerpunten van de kenniseconomie

en gaat over tot de orde van de dag.

PM  93.008           LB: Overnemen   Congres: Aangenomen  

Indieners: Eindhoven, AV
Woordvoerder: Rogier Verkroost
Onderwerp: Veiligheidsbeleid gemeenten

Het congres van D66 in vergadering bijeen op 28 mei 2011 in Utrecht,

constaterende dat:
- de lokale volksvertegenwoordigers beperkte inbreng hebben bij het vaststellen van het veiligheidsbeleid 

dat op de gemeente van toepassing is;

overwegende dat:
- de lokale politiek het dichtst bij de burgers staat die te maken hebben met veiligheidsbeleid;
- de aankomende herstructurering van de politie een kans is om lokale volksvertegenwoordigers meer 

inbreng te geven in het lokale veiligheidsbeleid;

stelt de Tweede Kamerfractie voor:
- het bevorderen van de invloed van lokale volksvertegenwoordigers in het aankomende debat in te brengen

en gaat over tot de orde van de dag.

PM  93.009           LB: Overnemen  Congres: aangenomen  

Indieners: Eindhoven, AV
Woordvoerder: William Aarts
Onderwerp: Mobiel internet

Het congres van D66 in vergadering bijeen op 28 mei 2011 in Utrecht,

constaterende dat:
- de openheid van het mobiele internet niet vanzelfsprekend is;
- KPN (en andere aanbieders van mobiel internet) de openheid van het mobiele internet wil gaan aantasten 

doordat het gebruikers meer wil laten betalen voor bepaalde diensten (bijvoorbeeld What’s App en Skype), 
die tot extra dataverkeer leiden;

- de opkomst van mobiele diensten de inkomsten van mobiele aanbieders op SMS en beldiensten doet 
stagneren;

overwegende dat:
- het een belangrijke zaak is dat ook het mobiele internet vrij blijft (netneutraliteit);
- dit principe van netneutraliteit ook zou moeten gelden voor mobiel internet;
- het wenselijk is dat een aanbieder van (mobiel) internet geen invloed mag hebben op wat er bekeken wordt 

en waar toegang tot gegeven wordt;



- ook beïnvloeding hiervan door prijsdifferentiatie niet gewenst is;
- het wel juist is dat een mobiele aanbieder de gebruiker afrekent op het dataverkeer, meer gebruikers 

betekent meer betalen;

stelt de Tweede Kamerfractie en de Eurofractie voor te bevorderen dat:
- netneutraliteit voor mobiel internet vastgelegd wordt in Nationale en Europese wet en regelgeving, 

bijvoorbeeld aan vastlegging in de telecomwet of Europese richtlijn

en gaat over tot de orde van de dag.

PM  93.010           LB: Overnemen   Congres: aangenomen  

Indieners: Verenigd Koninkrijk, AV
Woordvoerder: Sietske de Groot
Onderwerp: Transparantie stemming Tweede Kamer

Het congres van D66 in vergadering bijeen op 28 mei 2011 in Utrecht,

constaterende dat:
- D66 een warm pleitbezorger is van meer openheid en transparantie in het openbaar bestuur;
- de uitslagen van stemmingen in de Tweede Kamer openbare informatie is, die nu reeds wordt gepubliceerd 

op tweedekamer.nl en overheid.nl; 
– deze publicatie echter in een voor het publiek weinig toegankelijke vorm plaatsvindt, omdat de 

stemmingsuitslagen per cluster worden gepubliceerd in één document, en alleen de partijen die vóór 
hebben gestemd expliciet worden vermeld, en de partijen die tegen hebben gestemd in het geheel niet 
worden genoemd;

– het dus op het moment niet of slecht mogelijk is om de database te doorzoeken op ingediende moties / 
voorstellen per partij of per parlementslid, of op het stemgedrag van een partij;

– het mogelijk en wenselijk is dat het publiek deze openbare informatie eenvoudig kan doorzoeken, 
bijvoorbeeld om trends te ontdekken in het stemgedrag van partijen en initiatieven van parlementsleden en 
partijen;

– initiatieven zoals met name de site votewatch.eu, maar ook andere in het Verenigd Koninkrijk en de 
Verenigde Staten, aantonen dat een dergelijke informatievoorziening wel degelijk mogelijk is en tot 
voorbeeld kunnen dienen tot een betere toegankelijkheid van deze openbare informatie;

– dat een betere informatievoorziening in deze kan bijdragen tot grotere betrokkenheid van de burger bij de 
politiek;

verzoekt de Tweede Kamerfractie om:
– een voorstel in te dienen strekkende tot het beter toegankelijk maken van alle stemmingsuitslagen in de 

Tweede Kamer, bijvoorbeeld door middel van een online database die in ieder geval doorzoekbaar moet 
zijn op:
– naam indiener
– onderwerp / beleidsterrein
– partij van de indiener
– partijen die vóór hebben gestemd
– (indien mogelijk) partijen die tegen hebben gestemd;

en gaat over tot de orde van de dag.

PM  93.011           LB: overnemen  Congres: aangenomen  

Indieners: S. Warmerdam e.a.
Woordvoerder: S. Warmerdam
Onderwerp: Homoseksuelen en bloedbank

Het congres van D66 in vergadering bijeen op 28 mei 2011 in Utrecht,

constaterende dat:



- homoseksuelen geen bloed mogen doneren;
- iedereen in Nederland gelijkwaardig is;
- andere mogelijke risicogroepen ook niet worden uitgesloten;
- Nederland bloed importeert uit landen waar homoseksuelen wel bloed doneren;
- bloed voor het doneren altijd medisch gecontroleerd wordt;

overwegende dat:
- er nog altijd een tekort aan bloed is;
- de maatregel achterhaald en discriminerend is;

spreekt uit dat:
- homoseksuelen voortaan ook bloed mogen doneren

en gaat over tot de orde van de dag.

PM 93.012            LB:  overnemen mits gewijzigd dictum   Congres: aangenomen mits gewijzigd dictum  

Indieners: Heemstede, AV.
Woordvoerder: René Dessing
Onderwerp: Oproep cultuurbeleid

Het congres van D66 in vergadering bijeen op 28 mei 2011 in Utrecht,

constaterend dat:
- D66 bij uitstek een partij is met leden en kiezers die cultuur in de breedste zin, van podiumkunsten tot 

monumenten, een warm hart toedragen; 

overwegende dat:
- cultuur soms leidt tot binding, soms tot discussie en daardoor een cruciale rol in de samenleving heeft;
- cultuur in Nederland zwaar onder druk staat door bezuinigingen en desinteresse in de gevolgen hiervan;
- veel aspecten van cultuur als bijna suspect worden gezien in de nieuwe kille politieke wind die sinds het 

huidige kabinet in Nederland waait;
- D66 weliswaar een culturele paragraaf in haar verkiezingsprogramma heeft opgenomen, maar niet actief 

een standpunt uitdraagt over beleid dat cultuur structureel beschermt en stimuleert;
- cultuur door de huidige situatie in al haar facetten blijvend schade ondervindt hetgeen te weinig 

weerspraak krijgt in de Nederlandse politiek;
 
spreekt uit dat: 
- er een antwoord dient te komen van D66 waaruit blijkt dat Nederlandse cultuur te belangrijk is om te 

worden overgeleverd aan willekeur;
- structurele normen worden gesteld met betrekking tot normen voor de  cultuur die wij willen stimuleren, 

ondersteunen of bewaren. 

roept het Landelijk Bestuur op:
- een werkgroep in het leven te roepen met deskundige leden die tijdens het een volgend congres een 

voorstel presenteert voor een duidelijk en uitgesproken cultuurbeleid  op het gebied van stimulering, 
conservering en cultuur-educatie dat als nieuw speerpunt wordt toegevoegd en met kracht wordt 
uitgedragen

en gaat over tot de orde van de dag. 

PM  93.013           LB: -    Congres: aangenomen  

Indieners: Amsterdam Binnenstad, AV
Woordvoerder: Pam de Soete/Saskia Bruines
Onderwerp: Stadsdeel-/deelgemeentestelsel

Het congres van D66 in vergadering bijeen op 28 mei 2011 in Utrecht,



overwegende dat:
- de zeven Amsterdamse deelgemeenten qua bevolkingsomvang groter zijn dan het merendeel van de 

Nederlandse gemeenten;
- de bestuursdrukte in een stad als Amsterdam zo omvangrijk en divers dat het in de rede ligt om 

onderscheid te maken in het bestuur tussen ‘operationele zaken’ op microniveau (speeltuinen, voet- en 
fietspaden e.d.) en ‘tactische/strategische zaken’ op meso- / macroniveau (internationale zaken, 
positionering gemeente, haven etc.) opdat beide voldoende aandacht kunnen krijgen;

vraagt de Tweede Kamerfractie:
- een zo effectief, transparant en democratisch mogelijk bestuur in gemeenten na te streven en uit te 

spreken dat het stadsdeel in huidige vorm wordt behouden

en gaat over tot de orde van de dag.

PM  93.014           LB: overnemen met wijzigingen dictum   Congres: aangenomen met wijzigingen dictum  

Indieners: thema-afdeling Sociaal Liberalisme/ thema-afdeling Zorg en Welzijn
Woordvoerder: Mark van Barschot
Onderwerp: Persoonsgebonden budgetten

Het congres van D66 in vergadering bijeen op 28 mei in Utrecht,

constaterende dat:
- het gebruik van Persoonsgebonden Budgetten (PGB) in de AWBZ sterk toeneemt;
- de druk om de kosten in de AWBZ te beheersen enorm groot is;
- PGB zorg 20 procent van de totale AWBZ zorg beslaat, maar slechts 10 procent van de totale kosten van 

de AWBZ vertegenwoordigt;

overwegende dat:
- het PGB mensen in staat stelt zelf de regie te voeren over hun zorgtraject;
- PGB zorg gemiddeld genomen goedkoper is dan vergelijkbare AWBZ Zorg in Natura;
- het PGB heeft gezorgd voor marktwerking in de AWBZ, waardoor het ontoereikende standaardaanbod in 

de van traditionele zorgfabrieken nu wordt aangevuld met een aanbod van zorg op menselijke maat waarin 
de vraag van de cliënt centraal staat i.p.v. het aanbod van een instelling;

- zorgaanbieders in de ‘PGB’ markt vragen om een duidelijke en betrouwbare overheid die zekerheid biedt 
en niet steeds tijdens het spel de regels verandert;

- dat zorgvragers en kleinschalige aanbieders van PGB zorg door een opeenstapeling van maatregelen in 
ernstige problemen dreigen te komen komen en de continuïteit van zorg in gevaar komt

- het PGB onmisbaar is als motor van innovatie in de langdurige zorg;
- een goed functionerende ‘PGB markt’ een belangrijke bijdrage levert kan leveren aan de kostenbeheersing 

in de zorg;
- het succes van de PGB regeling ook het falen tekortschieten van Zorg in Natura het klassieke zorgstelsel 

onderstreept;
- bezuinigen op het kosten efficiënte PGB ten gunste van de duurdere Zorg in Natura helemaal geen 

bezuinigen is;
- D66 altijd een voortrekkersrol heeft gespeeld in de totstandkoming en verder ontwikkeling van het 

instrument PGB;

verzoekt de D66 fractie in de Tweede Kamer:
- zich te blijven verzetten tegen contraproductieve bezuinigingsplannen op het PGB en bij het kabinet aan te 

dringen op rust aan het PGB front om zo te voorkomen dat onder de bezuinigingsdruk het waardevolle 
instrument PGB zodanig wordt uitgehold dat het spreekwoordelijke kind met het badwater wordt 
weggespoeld en PGB zorg door kleinschalige aanbieders de facto onmogelijk wordt

en gaat over tot de orde van de dag

PM  93.015           LB: Overnemen  Congres: Aangenomen  



Indieners: thema-afdeling Sociaal Liberalisme
Woordvoerder: Dennis Hesseling
Onderwerp: Democratisering Noord-Afrika

Het congres van D66 in vergadering bijeen op 28 mei in Utrecht

constaterende dat:
- er een Arabische lente is uitgebroken, leidend tot de val van twee ondemocratische regimes in Noord-Afrika 

en meerdere regimes die onder druk staan;

overwegende dat
- D66 als sociaal-liberale partij een groot voorstander is van democratisering waar ook ter wereld;
- de recente ontwikkelingen een historische kans bieden om de wereld democratischer te maken;
- het geenszins zeker is dat de democratiseringsbewegingen ook daadwerkelijk in alle betreffende Noord-
Afrikaanse landen aan het langste eind zullen trekken;
- de weg naar een democratische samenleving lang is;

voorts overwegende dat:
- de EU goede ervaring heeft met het ondersteunen van opkomende democratieën in Midden- en Oost-Europa 

na de val van de Muur;
- onder meer het hanteren van duidelijke criteria (de zogenaamde Kopenhagen-criteria) om in aanmerking te 

komen voor ondersteuning heeft bijgedragen aan de effectiviteit van de EU-ondersteuning in Midden- en Oost-
Europa;

- financiële instellingen zoals de Europese InvesteringsBank (EIB) en de Europese Bank voor Wederopbouw en 
Ontwikkeling (EBRD) tot nu toe nauwelijks in Noord-Afrika actief zijn;

- het nodig kan zijn om tijdelijk ruimhartiger toegang te bieden tot asielzoekers uit Noord-Afrika in verband met 
de onveiligheid in sommige gebieden;

spreekt als haar mening uit dat:
- de EU het voortouw moet nemen bij de ondersteuning van opkomende democratieën in Noord-Afrika, door het 

verder openstellen van haar markten (inclusief de landbouwmarkt), het hanteren van een ruimhartiger 
asielbeleid en het aanbieden van trainingsprogramma’s en financiële hulp aan Noord-Afrikaanse landen die 
voldoen aan eisen op het gebied van mensenrechten en democratie;

roept de D66-fracties in het Europees Parlement en de Tweede Kamer op:
- om dit standpunt met verve uit te dragen;

en gaat over tot de orde van de dag.

PM  93.016           LB: Overnemen   Congres: aangenomen  

Indieners: thema-afdeling Sociaal Liberalisme/Ilja Boelaars e.a.
Woordvoerder: Dennis Hesseling/Ilja Boelaars
Onderwerp: Regulering alle vormen van drugs

Het congres van D66 in vergadering bijeen op 28 mei in Utrecht,

constaterende dat:
- het verbod op drugs en de wereldwijde strijd tegen drugs niet leiden tot minder drugsgebruik;
- het drugsverbod een obstakel vormt voor adequate voorlichting, kwaliteitscontrole en zorg voor verslaafden;
- de handhaving van het drugsverbod en de schade door drugscriminaliteit de Nederlandse samenleving ruim 

17 miljard euro per jaar kosten;
- de georganiseerde misdaad alsmede vele terroristische organisaties veel van hun inkomsten genereren met 

de productie van en de handel in drugs;

overwegende dat:
- bescherming van de volksgezondheid de belangrijkste pijler zou moeten zijn van ons drugsbeleid;



- de volksgezondheid beter gediend wordt door adequate voorlichting, kwaliteitscontrole en toegankelijke zorg 
voor verslaafden dan door het huidige verbod op drugs;

- een adequaat drugsbeleid rekening houdt met de verschillen tussen verschillende drugssoorten;
- met de juiste diplomatieke inzet opheffing van het drugsverbod internationaal gezien geen gezichtsverlies zal 

betekenen, maar juist interesse zal wekken bij alle landen die op dit moment worstelen met een falende ‘war 
on drugs’, zoals ook steeds meer landen Nederland volgen in het decriminaliseren van softdrugs;

- D66 altijd een voortrekkersrol heeft gespeeld in controversiële debatten rond medisch-ethische kwesties zoals 
de euthanasie- en abortuswetgeving en hierbij nooit is teruggedeinsd voor de initiële weerstand in het 
maatschappelijk debat;

verzoekt de D66-fractie in de Tweede Kamer:
- initiatieven te ontplooien om te komen tot decriminalisering en regulering van alle vormen van drugs - zijnde 

het toestaan van productie en verkoop onder zeer strikte voorwaarden die variëren per type drug, gericht op 
een zo gering en veilig mogelijk gebruik. 

verzoekt de D66-fractie in het Europees Parlement om:
- de weg vrij te maken voor de acceptatie van drugsregulering in Nederland door onze Europese partners

en gaat over tot de orde van de dag.

PM  93.017           LB:  AANHOUDEN  Indiener: AANGEHOUDEN (voorstel LB reeds in dictum aangepast)  

Indieners: thema-afdeling Zorg en Welzijn
Woordvoerder: Leo van Oudheusden
Onderwerp: Antibioticagebruik in de veeteelt

Het congres van D66 in vergadering bijeen op 28 mei in Utrecht,

constaterende dat:
- het gebruik van antibiotica in de veeteelt sector gigantische vormen heeft aangenomen ten einde de 

beesten sneller te doen groeien;
- deze praktijk zeer veel resistente bacteriën heeft veroorzaakt;
- het uit voorzorg geven van antibiotica de resistentievorming heeft versterkt;
- deze superresistente bacteriën een gevaar zijn voor de mensen als zij er een infectie mee oplopen omdat 

dan behandeling vrijwel niet mogelijk is;

overwegende dat:
- het antibioticagebruik in de veeteelt uitsluitend beperkt dient te zijn tot individueel gebruik op strikt 

therapeutische indicatie; en niet ingezet mag worden als groeibevorderaar

verzoekt de D66 fractie in de Tweede Kamer:
- om alles in het werk te stellen dat veeartsen alleen antibiotica op therapeutische strikt curatieve indicatie in 

de veeteelt kunnen voorschrijven;
- om sterk te bevorderen dat de verkoop en het leveren van antibiotica niet meer met winstprikkel door 

veeartsen kan plaats vinden om belangenverstrengeling te vermijden

en gaat over tot de orde van de dag.

PM  93.018           LB: overnemen  Congres: aangenomen  

Indieners: Stefan Kroon e.a.
Woordvoerder: Stefan Kroon
Onderwerp: individualisering AOW

Het congres van D66 in vergadering bijeen op 28 mei in Utrecht,

constaterende dat:



- iedere verzekerde conform artikel 6 van de Algemene Ouderdomswet recht op ouderdomspensioen heeft 
door de opbouw van rechten met 2% per jaar;

- de wet nu onderscheid maakt tussen gehuwde/samenwonende en alleenstaande ouderen;
- gehuwde en samenwonende ouderen nu ieder 50% van het minimumloon ontvangen;
- alleenstaand gepensioneerden 70% van het minimumloon ontvangen;
- de hoogte van de uitkering dus niet individueel wordt vastgesteld; 

overwegende dat:
- het algemeen ouderdomspensioen een individueel recht is;
- de overheid neutraal zou moeten zijn wat betreft de samenlevingsvorm van mensen;
- de huidige regeling samenwonen ontmoedigt, terwijl er al een krappe woningmarkt is;
- de huidige regeling fraudegevoelig is en samenwonen de meest voorkomende uitkeringsfraude is;

verzoekt de Tweede Kamer fractie:
- de haalbaarheid te onderzoeken van het hervormen van de AOW-uitkering tot een individuele uitkering die 

onafhankelijk is van de samenlevingsvorm 

en gaat over tot de orde van de dag.

PM  93.020           LB: overnemen  Congres: aangenomen  

Indieners: Ilja Boelaers e.a.
Woordvoerder: Ilja Boelaers
Onderwerp: Stop de omgekeerde solidariteit in ons pensioen

Het congres van D66 in vergadering bijeen op 28 mei in Utrecht

Constaterende dat:
• Bijna alle pensioenfondsen in Nederland een ‘doorsneepremie’ hanteren; 
• De doorsneepremie betekent dat iedereen hetzelfde percentage aan pensioenpremie betaalt, maar hier 

geen gelijkwaardige aanspraak voor terugkrijgt;
• Jongeren (< 45 jaar) voor hun premie te weinig pensioenaanspraken krijgen en ouderen (>45 jaar) juist  te 

veel;
• Hoger opgeleiden in de regel als ze ouder worden veel gaan verdienen en dit voor lager opgeleiden minder 

geldt; 
• Mensen met een lagere opleiding hierdoor volgens berekeningen van het CPB 10 tot 20 procent minder 

pensioen krijgen dan waar ze voor betaald hebben; en hoger opgeleiden juist meer.
• De doorsneepremie bovendien zeer onrechtvaardig is voor mensen die halverwege hun carrière uit het 

pensioenfonds stappen (bijvoorbeeld ZPPer worden of naar het buitenland gaan), omdat zij de eerste jaren 
te veel pensioenpremie hebben betaald, maar later niet profiteren van te lage premies wanneer ze ouder 
zijn;

Overwegende dat:
• Ieder individu recht heeft op een pensioenaanspraak die in verhouding staat tot de premie die zij betaalt; 
• Het onacceptabel is dat de overheid mensen verplicht te sparen in een stelsel dat geld herverdeelt van 

laag- naar hoogopgeleiden; 
• Het onacceptabel is dat de overheid mensen verplicht te sparen in een stelsel waarin een gemiddelde 

twintiger zo’n  2000 euro per jaar betaalt voor de pensioenopbouw van ouderen;
• De verplichte deelname aan een pensioenregeling sociaal onhoudbaar wordt als de doorsneepremie 

gehandhaafd blijft;
• De Tweede Kamerfractie van D66 reeds eerder heeft gepleit voor een “generatieneutraal 

pensioenakkoord”;
• Het afschaffen van de doorsneepremie een ingrijpende maatregel is die weloverwogen dient te gebeuren;

Roept de Tweede Kamerfractie op:



• De Minister van Sociale Zaken te verzoeken maatregelen te treffen om een einde te maken aan de 
doorsneepremie binnen pensioenregelingen en een onderzoek te doen welke overgangsregelingen 
noodzakelijk zijn om deze maatregel op een fatsoenlijke manier in te voeren. 

en gaat over tot de orde van de dag.

APM 93.001   LB: Ontraden    Congres: Aangenomen

Indieners: Susan van Ommen (JD Arnhem-Nijmegen)
Woordvoerder: Anita van Rootselaar
Onderwerp: Standpuntinname inzake PvdD voorstel onverdoofd ritueel slachten

Het congres van D66 in vergadering bijeen op 28 mei 2011 in Utrecht

Constaterende dat:
- De D66 Tweede Kamerfractie zich in eerste instantie positief heeft uitgelaten over het PvdD voorstel 

inzake onverdoofd ritueel slachten;
- Wetenschappelijke consensus over het al dan niet lijden van dieren bij onverdoofde rituele slacht 

ontbreekt;
- Het totale aandeel van rituele slacht slechts 0,2% van de totale binnenlandse vleesproductie bedraagt;
- Volgens de grondwet, artikel 6, geldt dat “leder heeft het recht zijn godsdienst of levensovertuiging, 

individueel of in gemeenschap met anderen, vrij te belijden, behoudens ieders verantwoordelijkheid 
volgens de wet”;

Overwegende dat:
- D66 altijd gestreden heeft voor de vrijheid van eenieder zijn of haar godsdienst vrij te kunnen belijden 

en dit als een zwaarwegend recht heeft beschouwd;
- Inperking van de vrijheid van godsdienstuitoefening t.b.v. de inperking van een vermeend en niet 

wetenschappelijk aangetoond kortstondig lijden van het dier in strijd is met artikel 9 van het EVRM;
- D66 volgens het verkiezingsprogramma Tweede Kamer (p.49) het afkeurt dat het dier, waar respectvol 

mee omgegaan dient te worden, nu productiemiddel lijkt te zijn geworden;
- Binnen de rituele slacht dierenwelzijn en respect voor het dier juist een belangrijke peiler is;
- Dieren bestemd voor rituele slacht dan ook veelal afkomstig zijn van kleinschalige veeteelt;
- Het eventuele leed van dieren bij onverdoofde slacht in geen enkele verhouding staat tot het leed van 

het dier in de nog altijd toegestane bio-industrie;
- Bij een verbod de rituele slacht niet zal stoppen, maar op illegale wijze voortgezet zal worden;

Verzoekt de D66 fractie in de Tweede Kamer:
- Om op 16 juni a.s. tegen het Voorstel van wet van het lid Thieme tot wijziging van de Gezondheids- en 

welzijnswet voor dieren in verband met het invoeren van een verplichte voorafgaande bedwelming bij 
ritueel slachten te stemmen.

En gaat over tot de orde van de dag.


